

引用本文:

石润, 赵正予, 张北辰. 电离层Alfven谐振器对地面观测到的地磁信号的影响初步研究[J]. 地球物理学报, 2010, 53(9): 2013-2022.  
SHI Run, ZHAO Zheng-Yu, ZHANG Bei-Chen. Study of the influence of IAR on geomagnetic signal at ground (9): 2013-2022

## 电离层Alfven谐振器对地面观测到的地磁信号的影响初步研究

石润<sup>1,2</sup>, 赵正予<sup>3</sup>, 张北辰<sup>1\*</sup>

1. 国家海洋局极地科学重点实验室, 中国极地研究中心, 上海 200136;
2. 复旦大学物理系, 上海 200433;
3. 武汉大学电信学院, 武汉 430079

Study of the influence of IAR on geomagnetic signal at ground

SHI Run<sup>1,2</sup>, ZHAO Zheng-Yu<sup>3</sup>, ZHANG Bei-Chen<sup>1\*</sup>

1. State Oceanic Administration Key Laboratory for Polar Science, Polar Research Institute of China, Shanghai 200136, China;
2. Department of Physics, Fudan University, Shanghai 200433, China;
3. School of Electronic Information, Wuhan University, Wuhan 430079, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (607KB) [HTML](#) 1KB Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

**摘要** 本文研究了0.1~10 Hz频率范围内的ULF波从磁层到地面的传播,得到了解析解,分析了电离层Alfven谐振器、磁倾角、以及波频率对地面观测到的地磁信号的影响.数值结果表明:在磁层中剪切波在竖直方向有明显的谐振结构;地面观测到的ULF波在IAR谐振频率出现极大值,其谐振频率随磁倾角的增大而增大;电离层电导率的变化可以改变IAR的谐振频率,并能改变波的透射谱.

**关键词:** ULF波 电离层Alfven谐振器 地磁信号

**Abstract:** The propagation of ULF waves in the Pc1 range (0.1~10 Hz) from magnetosphere to ground is examined in the presence of oblique background magnetic fields. The analytic solution is derived to analyze the influences of the ionospheric Alfven resonator (IAR), conductivities, and the frequency of the ULF waves on the geomagnetic signal. The results of the numerical calculation show that the shear mode exhibits resonant structure vertically; the geomagnetic signal reaches its peak at the IAR resonant frequencies which increase with the inclination angle. The variation of Hall conductivity leads to the modulation of IAR resonant frequencies and the transmission spectrum of ULF waves which effectively influence the spectrum of geomagnetic signal at ground.

**Keywords:** ULF waves Ionospheric Alfven resonator Geomagnetic signal

Received 2009-12-11;

Fund: